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گروه اقتصــادی - رئیس اتاق 
بازرگانی، صنایع، معادن و کشــاورزی 
ایران ضمن اشــاره به جایگاه زنان در 
حوزه های مختلف، تاکید کرد که اتاق 
ایران در تلاش اســت تا برای توسعه 
اقتصــادی کشــور، گام هایی جدی 
بردارد، در این مسیر حتماً از تجربه زنان 
بازرگان اســتفاده خواهد کرد.همایش 
زنان و توســعه پایدار به همت کانون 
زنان بازرگان و با حضور شینا انصاری، 
رئیس سازمان حفاظت محیط زیست 
در محل اتاق بازرگانی، صنایع، معادن 
و کشــاورزی ایران برگزار شد.  صمد 
حســن زاده- رئیس اتــاق بازرگانی 
ایران- در ابتــدای این همایش، با بیان 
اینکه زنان به چند نشانِ بزرگ معنوی، 
اســلامی، ایرانی و جهانی مزین و زنان 
ایرانی پرچم دار افتخار در قله های رفیع 
پیشرفت برای کشور هستند، اظهار کرد: 
زنــان بازرگان و کانــون زنان بازرگان 
که در بیشتر استان های کشور، فعالیت 

می کند، جایــگاه رفیعی دارند؛ همه ما 
وظیفه داریم برای پیشــرفت جایگاه 
کانون زنان بازرگان تلاش کنیم. تلاش 
ما در اتــاق ایران این اســت که برای 
توسعه اقتصادی کشور گام هایی جدی 
برداریم و در این مســیر قطعاً از تجربه 

زنان بازرگان استفاده خواهیم کرد.
وی ضمــن اشــاره بــه جایگاه 
حضــرت فاطمــه )س( و حضورت 
خدیجــه )س(، گفت: افتخار زنان این 
اســت که در دنیا در حوزه های انسانی، 
علمــی، اجتماعی و اقتصــادی فعال 
هستند. در فرهنگ اسلامی بر نقش زنان 
در مدیریت خانواده و تربیت فرزندان 
تأکید شــده و این از نعمت های بزرگ 
الهی است؛ اما این موجب کم توجهی به 
نقش اجتماعی زنان و حضور ایشان در 

فعالیت های اقتصادی نشده است.
دولت به پایدارسازی کسب 

و کار زنان باید توجه کند
 رئیس اتاق ایــران تصریح کرد: 

اهمیت پایدارســازی کسب وکار زنان 
بــازرگان از جمله مواردی اســت که 
دولت باید به آن توجه کند. زنان در حوزه 
اقتصادی کارهای بزرگی انجام داده اند. 
مســئولان نظام و رئیس جمهوری باید 
توجه بیشتری برای حفظ و پایداری این 
ارزش ها داشته باشند. لازم است رئیس 
سازمان محیط زیست برای پایدار بودن 
کســب وکار بانوان قدم های مؤثرتری 
بردارند.حســن زاده افزود: سال ۲۰۲۴ 
در مالزی فدراســیون زنان مســلمان 
بازرگان تشــکیل شــد، زنان بازرگان 
بایســتی بتوانند از ظرفیت فدراسیون 
بــرای پیشــرفت کانون زنــان ایرانی 
اســتفاده کنند. نتیجه این همکاری ها، 
کسب موفقیت بیشتر برای زنان بازرگان 
اســت. زنان و مادران همیشه کارهای 
بزرگی از لحاظ اقتصادی برای کشــور 
انجام داده اند. کشــور با مسئله ناترازی 
در حــوزه انرژی، نقدینگی و... روبه رو 
است؛ زنان می توانند با صرفه جویی در 

این مسیر، گام های مهمی بردارند. یکی 
از اصولی ترین برنامه اقتصادی کشور 
مصرف بهینــه خانوارها و همراهی با 
برنامه هــای دولت و مســئله آموزش 

کودکان در حوزه مصرف بهینه است.
رئیــس اتــاق ایــران گفــت: 
توانمندسازی شــرکت های کوچک 
برای حضور در بازارهای جهانی بسیار 
مهم اســت. تقویت مهارت مدیریتی 
و استانداردســازی تولید بســیار مهم 
اســت باید این اصول از زمان شــروع 
کســب وکارها مورد توجه قرار گیرد.

حســن زاده ضمن تاکید بر اینکه زنان، 
مربیان نسل های آینده هستند، تصریح 
کرد: در ایران یکی از نیروهای ارزشمند 
که در تربیت نســل آینده مســئولیت 
بزرگــی دارد، زنان هســتند. در تمام 
برنامه ها موفقیت زنان ایرانی را ســراغ 
داریم. سهم زنان در عرصه های مختلف 
اجتماعی نشــان از این پیشرفت دارد.

وی با بیــان اینکه دولــت چهاردهم 

به تمامی اقشار جامعه بخصوص زنان 
توجه ویژه ای دارد، گفت: حضور زنان 
بازرگان در این مراسم نشان از جایگاه 
آنها در ایران است. باید در شبکه سازی 
بین المللی تلاش کنیم تا زنان از ابزارهای 
هوش مصنوعی و اقتصاد دیجیتال بهره 
ببرند و روزبه روز حــوزه کاری خود 
را توسعه دهند. خواســته ما از دولت 
چهاردهم همبســتگی بیشتر با برنامه 
زنان کارآفرین و سایر تشکل های حوزه 

زنان است.
نقش زنــان در اقتصاد ملی، 
از معیارهای توســعه اقتصادی 

است
رئیس اتــاق ایران تاکیــد کرد: 
گسترش تجارت الکترونیک فرصتی 
اســت که زنان می توانند در تمام برنامه 
خود از این فرصت و ابزار جهانی بهره 
ببرند. امیدوارم در این زمینه برنامه های 
منسجمی تدوین شود و مسیر را برای 
بهره بــرداری هموار کند تــا با ایجاد 

استارتاپ های و کسب وکارهای نوین 
مسیر پیشرفت برای کشور هموار شود.

باید در برنامه کانون زنان کارآفرین 
به برندینگ توجه شود. باید با توجه به 
برندینــگ، ســفیران زنــان ایرانی در 
حوزه اقتصــادی، علمی، تجاری و ...، 
توانمندی هــای خود را در دنیا نشــان 
دهند. حضــور زنــان در المپیادهای 
علمی و مســابقات ورزشــی نشان از 
این توانمندسازی است. نقش زنان در 
اقتصاد ملی یکی از معیارهای توســعه 
اقتصادی اســت. کانون زنان ایرانی به 
این نکته توجــه دارد و برای همین بر 
توانمندسازی زنان برای حضور در بازار 

جهانی تلاش و برنامه ریزی می کنند.

رئیس اتاق ایران عنوان کرد:

از تجربه زنان بازرگان جهت توسعه اقتصادی کشور استفاده خواهیم کرد

گروه اقتصادی -دستورالعملی درخصوص رمزارزها 
در بانک مرکزی مدون شــده اما همچنان بحث اســت که 
نظارت و مدیریت حوزه رمزارز با کدام نهاد و سازمان باشد. 
وزیر اقتصاد گفت: ما معمولا نگاه بدبینانه به روندهای جدید 
مثل اقتصاد دیجیتال و رمزارز داریم؛ مثلا در بحث فیلترینگ 
معلوم نیست چرا باید این کار را بکنیم؛ بنابراین دولت مصمم 
اســت که فیلترینگ را بردارد.  عبدالناصر همتی در رویداد 

ملی ارز دیجیتال اظهار  کرد: مســاله اقتصاد دیجیتال بسیار 
مهم است. کشورهای همسایه ما با سرعت در حال پیشرفت 
هســتند. ولی ما متاسفانه نتوانســته ایم در اقتصاد دیجیتال 
رشــد متناسب با آنچه همسایگان در حال تحقق آن هستند 
را محقق کنیم.  وی افزود: دلیلش این اســت که ما معمولا 
نگاه بدبینانه به روندهای جدید داریم. به جای اینکه مدبرانه 
جلــوی تهدیدهای آن را بگیریم محدودیت ایجاد می کنیم. 

مثل فیلترینگ که واقعا معلوم نیست چرا باید این کار را بکنیم.  
وزیر امور اقتصــادی و دارایی تاکید کرد: دولت چهاردهم 
مصمم اســت که فیلترینگ را بردارد؛ زیرا این مساله مانع و 
محدودکننده فیزیکی است. ما به جای اینکه فضای مجازی 
را مدیریت کنیم به اصل مهم محدود کردن مراجعه می کنیم 
که این برای دولت قابل قبول نیست و مصمم است آن را رفع 
کنــد.  همتی در بیان مزایای ارز دیجیتال گفت: ارز دیجیتال 

از بعد سرمایه گذاری و جانشین پول فیات )پول بی پشتوانه( 
شــدن دارای اهمیت است و وظیفه ماست که محدودیت ها 
را حذف کنیم.  اشتباهی که برای فضای مجازی با فیلترینگ 
ایجاد کردیم، نباید در رمز ارزها ایجاد شود.  به گفته همتی، 
دستورالعملی درخصوص رمزارزها در بانک مرکزی مدون 
شــده اما همچنان بحث است که نظارت و مدیریت حوزه 

رمزارز با کدام نهاد و سازمان باشد.

گروه اقتصادی - سخنگوی مرکز مبادله ایران تغییرات 
اخیر در تخصیــص ارز به گروه موبایل، تبلت و لپ تاب را 
توضیح داد و تاکید کرد که این گروه هنوز ارز خود را از طریق 

بازار ارز اشخاص دریافت می کند.
به گفته  ســخنگوی مرکز مبادله گروه موبایل، تبلت و 
لپ تــاب پیش از این نیــز ارز نیما دریافت نمی کردند و ارز 
آن ها از طریق بازار ارز اشخاص تخصیص داده می شد. اصغر 
بالسینی، سخنگوی مرکز مبادله ایران در تغییر در ارز موبایل 
و تبلت که در رســانه ها منتشر شــده، اظهار کرد: پس از راه 

اندازی سامانه ارز تجاری در مرکز مبادله اتفاقی که رخ داده 
این اســت که آنچه در گذشــته در قالب ارز اشخاص یا ارز 
توافقی تخصیص داده می شــد، به سامانه ارز تجاری مرکز 

مبادله ایران منتقل شده است. 
گروهی از صادرکنندگان و واردکنندگان در گذشــته 
هم از طریق ارز اشــخاص چه خرید و چه فروش ارز خود 
را انجام می دادند به صورت الزامی از ســوم آذر به ســامانه 
ارز تجاری مرکز مبادله ایران منتقل شده اند؛ اما از ۲۶ آذرماه 
تمام صادرکنندگان و واردکنندگان غیر نیمایی ملزم هستند 

در سامانه ارز تجاری مرکز  اقدام به خرید و فروش ارز کنند. 
بالسینی بیان کرد: بنابراین اتفاقی که رخ داده این است که صرفا 
گروه هایی که در سمت عرضه کنندگان قبلا به صورت توافقی 
در قالب واگذاری تعهد صادراتی اقدام به رفع تعهد می کردند 
به سامانه ارز تجاری منتقل شده اند و کسانی هم که ارز خود را 
از طریق بازار توافقی یا همان اشخاص خریداری می کردند 
هم به ســامانه ارز تجاری منتقل شده اند. پس این که مطرح 
می شود واردکنندگان گروه موبایل از سامانه نیما به سامانه ارز 

تجاری منتقل شده اند صحیح نیست. 

سخنگوی مرکز مبادله ادامه داد: گروه موبایل از جمله 
گروه هایی اســت که از بازار ارز اشخاص ارز خود را تامین 
می کرد و اکنون صرفا به ســامانه ارز تجاری منتقل شــده و 
تغییری نسبت به قبل ایجاد نشده است. بالسینی تاکید کرد: 
گروه موبایل، تبلت و لپ تاب قبل از این از طریق سامانه ارز 
نیما دریافت ارز نداشــتند و در کل این گروه ارز خود را از 
طریق بازار ارز اشــخاص دریافت می کردند و اکنون روند 
همانند قبل است و تغییری بوجود نیامده است؛ لذا خبر حذف 

ارز نیمایی واردات موبایل و تبلت اساسا درست نیست.

اسحـق ارزانـی

اقتصادی

گروه اقتصــادی - نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی در ادامه بررسی 
لایحه بودجه ۱۴۰۴، با پیشــنهاد دولت 
مبنــی بر افزایش نــرخ ارز ترجیحی و 
کاهش سبد ارزی برای واردات کالا های 
اساسی موافقت کردند، تصمیمی که به 

نظر می رســد تبعات تورمی و 
فشار اقتصادی بر معیشت مردم 
به دنبال دارد.دولت چهاردهم 
در اولین لایحه بودجه ای که به 
مجلس شورای اسلامی ارسال 
کرد، بر اصلاح سیاست ارزی 
خــود در خصــوص واردات 
کالا های اساسی تأکید داشت و 
اعلام کرد: در بودجه سال آینده، 
تصمیــم دارد بــرای واردات 
کالا های اساســی و دارو، بسته 

ارزی ۱۱ میلیــارد یورویــی معادل ۱۲ 
میلیــارد دلار با نرخی کــه متفاوت با 
دلار ۲۸۵۰۰ تومانــی اختصاص دهد. 
رویکردی کــه از همان زمان رونمایی 
لایحه بودجه، نگرانی های تورمی برای 

ســال آینده را دوچندان کرد. چراکه در 
ســال جاری، رقــم ۱۳.۶ میلیارد یورو 
با نرخ ثابت بــه ازای هر یورو ۳۰۰۰۰ 
تومان یــا دلار ۲۸۵۰۰ تومان تصویب 
و اجرا شده اســت، اما حالا برای سال 
۱۴۰۴، اولا ســهم ارزی نزدیــک به ۴ 
میلیارد یورو کاهش داشــته و دوما نرخ 
دلار ۲۸۵۰۰ تومــان نیز بــه میزان ۱۰ 

هــزار تومان افزایش می یابد. در نتیجه، 
ایــن دو عامل مهم، از روند افزایشــی 
قیمت کالا های اساســی و دارو در سال 
آینــده خبر می دهد.با همه این اوصاف 
نمایندگان مردم در مجلس، با پیشنهاد 

مذکــور از ســوی دولت پزشــکیان، 
موافقت کردند. 

نرخ ارز ترجیحی تغییر می کند
حاجی بابایــی  حمیدرضــا 
نایب رئیس مجلس با تأکید بر اینکه باید 
به دولت اعتماد کنیم اظهار داشت: نرخ 
ارز ترجیحی در سال آینده تغییر می کند 
و از ۲۸۵۰۰ بــه ۳۸۵۰۰ تومان افزایش 
می یابــد.  حاجی بابایی در 
جریان بررسی لایحه بودجه 
در خصوص اختصاص ۱۱ 
میلیــارد یورو ارز ترجیحی 
و  دارو  واردات  بــرای 
کالا هــای اساســی گفت: 
دولت در سال های ۱۴۰۱ و 
۱۴۰۲، ۱۸ میلیــارد دلار ارز 
برای کالا های اساسی هزینه 
کــرد و در لایحــه بودجه 
۱۴۰۳ مبلغ ۱۵ میلیارد دلار 
پیش بینــی کرد که مجلــس عیناً آن را 
به تصویب رســاند. وی افزود: دولت 
می گوید در سال ۱۴۰۴، ۱۲ میلیارد دلار 
ارز به کالا های اساسی بدهد حالا اینکه 
آیا این میزان ارز مشکل را حل می کند یا 

خیر؟ بحث دیگری است؛ اگر مجلس 
بخواهد این مبلغ را اضافه کند باید منابع 
را پیش بینی کند یا اینکه به همان پیشنهاد 

دولت در لایحه بودجه رأی دهد.
بااین حــال، موافقــت مجلس با 
تخصیــص ۱۲ میلیــارد دلار به نرخ 
۳۸۵۰۰ تومان بــرای واردات کالا های 
اســاس و دارو، از افزایــش نرخ تورم 
این کالا هــا حداقل به میزان ۳۵ درصد 
از ابتــدای ســال آینده خبــر می دهد. 
رویکردی که با انتقاد برخی از نمایندگان 
مجلس نیز روبرو شــد.به عنوان نمونه 
حاجی دلیگانی نماینده شــاهین شهر 
در ایــن خصوص گفت: آیا ۱۱ میلیارد 
یورو کفاف کالا های اساسی را می دهد؟ 
حداقل همان مبلغ ســال ۱۴۰۳ یعنی 
۱۳.۶ میلیارد یورو اختصاص پیدا کند، 
چراکه با این وضعیت، گرانی و تورم نه 
تنها کاهــش پیدا نکرده که افزایش هم 

پیدا می کند. 
نگرانی مردم از آثار تورمی 

افزایش نرخ ارز ترجیحی
سیاســت دولت و مجلس بر سر 
کاهــش ســبد ارزی واردات کالا های 
اساســی و دارو و افزایــش نــرخ ارز 
ترجیحی، رویکردی است که با توجه 
به عدم تغییر مبلغ یارانه نقدی در ســال 
آینده و رشــد نقدینگی و افزایش نرخ 
ارز، آثار تورمــی قابل توجهی به دنبال 
دارد. به گونه ای که کالا هایی نظیر گندم، 
روغن و دارو که به صورت مســتقیم از 
ارز ترجیحــی بهره می برند، پس از این 
تغییر با رشــد قیمــت مواجه خواهند 
شــد. این افزایش قیمــت، به صورت 
مستقیم بر تورم سبد مصرفی خانوار ها 
تأثیر می گذارد.  از ســوی دیگر، نباید 
از اثــر روانی تصمیــم اخیر مجلس و 
دولت بر بازار ها چشم پوشــی کرد. به 

بیان دیگر، تغییر در نرخ ارز ترجیحی، 
ســیگنال های روانی به بازار های مالی 
و مصرف کنندگان ارســال می کند. این 
سیگنال ها اغلب منجر به رشد انتظارات 
تورمی و افزایش قیمت ســایر کالا ها 
می شــود، حتی اگر آن کالا ها مستقیماً 
به ارز ترجیحی وابســته نباشــند، اما 
تحت تأثیر این تغییرات، با رشد قیمت 
مواجه می شوند. چشــم اندازی که از 
همین حالا بســیاری از مردم را نگران 
افزایش قیمت گوشــت، مرغ و دارو و 

... کرده است. 
هرچنــد همتی وزیــر اقتصاد به 
تازگی گفته اســت: تا پایان سال هیچ 
نگرانی درباره افزایش قیمت کالا های 
اساســی وجود ندارد. به نظر می رسد 
اعتبار چنین سخنی از فرمانده اقتصادی 
دولت، تا پایان ســال است و پس از آن، 
نرخ کالاهای اساسی و دارو قد می کشد.

موافقت مجلس با پیشنهاد دولت برای افزایش نرخ ارز ترجیحی؛

نگرانی مردم از گرانی ها 
در 1404

موافقت مجلس با پیشنهاد دولت مبنی بر تخصیص ۱۲ میلیارد دلار به نرخ ۳۸۵۰۰ برای واردات کالا های اساس 
و دارو، از افزایش نرخ تورم این کالا ها حداقل به میزان ۳۵ درصد از ابتدای سال آینده خبر می دهد.

شورای رقابت از واردات خودرو حمایت می کند؟

مصوبه ای برای تسهیل واردات و نرخ گذاری

وزیر جهاد کشاورزی اعلام کرد؛

تشکیل اتاق اصناف کشاورزی تا پایان سال

گروه اقتصادی - ســخنگوی شــورای رقابت تأکید کرد: شورا از واردات 
خودرو حمایت می کند تا بازار تنوع و تکثر پیدا کند و به تعادل برسد.

سپهر دادجوی توکلی با بیان اینکه شورای رقابت همواره بر واردات تأکید 
داشــته و به  شــدت پیگیرِ واردات خودرو بوده اســت، گفت: واردات خودرو 
ابزاری است که موجب تعادل بخشی در بازار عرضه و تقاضا خواهد شد. برخی 
مشــکلات وجود دارد که شاید بهانه ای برای کند شدن واردات باشد؛ از این رو 

شورای رقابت طی مصوبه ای سعی در تسهیلِ واردات و نرخ گذاری دارد.
سخنگوی شورای رقابت تأکید کرد: شورای رقابت برای تعادل بخشی به 
عرضه و تقاضا، تصور می کند اکنون این بالانس شــکلی متعادل ندارد. بنابراین 
شــورای از واردات خودرو حمایت می کند تا بازار تنوع و تکثر پیدا کرده و به 

تعادل برسد.
توکلی در بخشی دیگر از مصاحبه با رادیو گفت وگو تأکید کرد: امروز هم 

برای واردات دیر نیست و نباید بهانه ای برای این کار وجود داشته باشد.
سخنگوی شــورای رقابت خاطرنشان کرد: حتی اگر امروز واردات انجام 

گیرد، به فرایند عرضه و تقاضا و شکستن انحصار کمک خواهد کرد.
توکلی در پاســخ به ســؤالی درباره وارداتِ خودرو به هر صورت و شکل 
گفــت: برای تنظیم بازار، به تزریق خودرو نیازمندیم؛ اما شــورای رقابت صرفاً 

دستورالعمل هایی صادر می کند تا بازار از شکل کنونی خارج شود.
وی تأکید کرد: عبارتِ واردات به هر شکلی به معنای ورود هر نوع خودرویی 
به کشور نیست؛ بلکه تنظیمگرانِ فنی تدابیر ویژه ای در نظر می گیرند تا به اصل 

موضوع خدشه ای وارد نشود.
توکلــی ادامــه داد: واردات باید انجام شــود و این کار با هر تدبیری و با در 
نظرگیری شــرایط ارزی و مصرفی و نوع کالای وارداتی باید اتفاق افتد. بازار به 
تعادل و تنوع بیشــتر نیاز دارد؛ خلاصه در زمینه خودروهای اقتصادی که اقشار 
ضعیف تر توان استفاده از آن را داشته باشند و خودرو به راحتی در اختیارشان باشد 

و سخن بنده، ناظر بر این قضیه است!
واردات خودروی کارکرده جایز نیست

در ادامه سید محمد روح الامین - کارشناس صنعت خودرو - با بیان اینکه 
تعادل در بازار خودرو به هر شکل ممکن نیست، افزود: شخصاً واردات خودروی 

کارکرده را به طور مطلق رد می کنم.
وی افزود: زیر ســاخت و قطعات برخی برندها در کشور وجود ندارد که 
گریبان مصرف کننده را می گیرد. روح الامین ادامه داد: در برخی سازمان ها برای 
شناســایی شماره شاســی خودروهای داخلی هم به مشکل بر می خوریم؛ حال 
تصور کنید خودرویی که ۵ ســال در خارج کشور کارکرده، باید با چه سازوکار 
و برنامه ای مورد راســتی آزمایی قرار گیرد!؟ همچنین زنجیره تأمین، خدمات و 
قطعات و پشتیبان فنی نیز مطرح است. این خودروها گارانتی ندارند و ازاین رو 

کاملًا با واردات چنین خودروهایی مخالف هستیم.
وی تأکید کرد: فاصله ما با صنعت خودرو در دنیا روبه افزایش است؛ چون 

ظرف چند ماه شاهد تغییرات بسیاری در خودروهای روز دنیا هستیم.
مدیر طرح واردات خودرو :

عبور تعداد خودروهای وارداتی از ۴۰هزار دستگاه 
 مدیــر طرح واردات خودرو گفت: قیمــت خودروهای وارداتی تغییری 
نداشته است اما این احتمال وجود دارد که با افزایش نرخ ارز قیمت ها تغییر کند.

مهدی ضیغمی، مدیر طرح واردات خودرو در وزارت صمت شــرحی از 
آخرین وضعیت واردات ارائه داد و اظهار کرد: بنا بر آمار گمرک از ابتدای ســال 
جاری تا پایان آبان، ۴۰هزار و ۳۱۸ خودرو از گمرکات ترخیص شده با این حال 
شمار قابل توجهی خودرو نیز در گمرکات و بنادر قرار دارند که ترخیص نشده اند 

و تعداد آنها بین ۱۹هزار تا ۲۰هزار دستگاه برآورد می شود. 
وی درباره شمار شرکت های واردکننده گفت: از میان ۶۵ شرکتی که تائیدیه 

واردات را به دست آورده اند، ۳۵ شرکت اقدام به واردات می کنند.  
ضیغمی در پاســخ به ســوالی درباره احتمال کاهــش تعرفه های وارداتی 
خاطرنشان کرد: در قانون بودجه برای سال آینده کاهش تعرفه پیش بینی شده اما 
مقادیر آن هنوز تعیین نشده و نهایی شدن آن به نظر مجلس بستگی دارد، در حال 

حاضر حدود شش تعرفه برای واردات خودرو وجود دارد.  
مدیر طرح واردات خودرو درباره احتمال افزایش اعتبار تخصیص داده شده 
به واردات خودرو گفت: پیشــنهاد مجلس افزایش یک میلیارد یورو به واردات 
خودرو علاوه بر دو میلیارد یورویی اســت که دولت مقرر کرده اما تا وقتی این 
پیشنهاد در صحن مجلس مصوب نشود و شورای نگهبان آن را تائید نکند نمی توان 

از تخصیص این رقم اطمینان حاصل کرد. 
وی در ادامه از احتمال افزایش قیمت خودروهای وارداتی گفت و توضیح 
داد: قیمت خودروهای وارداتی تغییری نداشته است اما این احتمال وجود دارد که 
با افزایش نرخ ارز قیمت ها تغییر کند.  ضیغمی در نهایت بر تداوم واردات تاکید 

کرد و گفت: برنامه دولت و مجلس بر تداوم واردات است.

گروه اقتصادی - وزیر جهاد کشاورزی گفت: تلاش می کنیم تشکل های 
مردمی به طور رســمی در مجامع مختلف تصمیم سازی و تصمیم گیری بخش 
کشاورزی حضور داشته باشند و تا پایان سال اتاق اصناف کشاورزی تشکیل شود.

غلامرضا نوری در دومین نشست هیئت عالی نظارت بر اصناف کشاورزی 
ایران، اظهار کرد: با توجه به تشکیل این جلسه پس از ۴ سال، مباحثی که از سوی 

اعضای هیئت عالی مطرح شد، بسیار اثربخش و راهگشا است.
او گفت: اراده و رویکرد وزارت جهاد کشاورزی توسعه فعالیت تشکل های 
مردم نهاد اســت، ما در همکاری و تعامل با اصناف و تشکل ها جدی هستیم، نه 
فقط به دلیل تکلیفی که قانون بر عهده ما گذاشته است، بلکه به صورت جدی به 

نقش و مسئولیت تشکل های مردمی باور داریم.
وزیر جهاد کشــاورزی اظهار کرد: اساســاً حوزه کشاورزی را تشکل های 
مردمی مدیریت می کنند، شــاید در بخش های دیگر بگویند که بخشی از کار را 
دولت انجام می دهد، اما در این بخش ۱۰۰ درصد کار توسط کشاورزان و فعالان 
انجام می شود، کار متعلق به آنهاست و ما هم تلاش می کنیم تا جایی که قوانین و 
مقررات اجازه می دهد کار را به خود کشاورزان، مردم و نهادهای مردمی محول 
کنیم. وی تصریح کرد: بعد از رسمیت اتاق اصناف کشاورزی حتماً این فعالیت ها، 
تعامل ها و همکاری های متقابل بیشتر خواهد شد و ما از ظرفیت های بیش از ۵ 
میلیون نفر فعال و بهره بردار اســتفاده و مسئولیت ها را بیشتر به خود آنها واگذار 

خواهیم کرد.
بنا به اعلام صداوسیما ، نوری خاطرنشان کرد: تلاش می کنیم تا جایی که 
قوانین اجازه می دهد اصناف و تشکل ها به عنوان زبان گویای کشاورزان بتوانند در 
مجامع مختلف تصمیم سازی و تصمیم گیری به طور رسمی حضور داشته باشند، 
امیدوارم بعد از این تاخیر و تعلل های چند ساله تا پایان سال شاهد شکل گیری 

اتاق اصناف کشاورزی باشیم.

 

گروه اقتصادی  - در حالی که 
وام ۳۰۰ میلیون تومانی ازدواج در ۱۲۰ 
ماه، هر ماه ۲ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان 
بازپرداخت اقســاط دارد، کمیسیون 
تلفیق پیشــنهاد داده است که با توثیق 
حســاب یارانه ۳۰۰ هــزار تومانی، 
بانک ها ایــن وام را پرداخت کنند.با 
تصمیم نمایندگان مجلس شــورای 
اســلامی در کمیســیون تلفیق، سال 
آینده مبلغ وام ازدواج تغییر نمی کند، 
اما برای دریافتش پیشنهاد وثیقه یارانه 
نقدی را مطرح کرده اند، پیشنهادی که 
روی کاغذ هم امــکان تحقق ندارد! 
مبلغ وام ازدواج در سال جاری، ۳۰۰ 

میلیون تومان اســت. رقمی که برای 
زوج های کمتر از ۲۵ ســال و زوجه 
زیر ۲۳ ســال، رقم ۳۵۰ میلیون تومان 

اعطا می شود. 
حــال برای ســال آینــده و در 
شــرایطی که به نظر می رسید حداقل 
با توجه به نرخ، مبلغ وام ازدواج بیشتر 
شود، سخنگوی کمیسیون تلفیق لایحه 
بودجــه از عدم تغییر مبلغ وام ازدواج 
خبــر داد و گفت مبلغ وام ازدواج در 
ســال ۱۴۰۴ نســبت به امسال بدون 
تغییر است، موضوعی که به صراحت 
در متن اصلاح شده تبصره ۱۵ لایحه 
بودجه توسط کمیسیون تلفیق مطرح 

شده است.
بــا حســاب یارانــه ۳۰۰ 
هزار تومانی، وام ۳۰۰ میلیون 

تومانی بگیریم؟
امــا نکته مهــم در ایــن میان، 
پیشنهاد کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 
برای وثایق دریافت وام ازدواج است. 
به گونــه ای که در بنــد )ث( تبصره 
۱۵ لایحــه بودجه که بــه تصویب 
کمیســون تلفیق رســیده، بیان شده 
است: پس از اعتبارسنجی متقاضیان 
تسهیلات قرض الحسنه در صورت 
عدم تکافوی اعتبار آن ها، موسسات 
اعتباری موظفند بر اســاس ماده )۷( 

قانون تامین مالی تولید و زیرساخت ها 
از جمله با توثیق حساب یارانه یا سهام 
عدالت متقاضیان یا بستگان درجه اول 
از طبقــه اول آن ها یا تنها دریافت یک 
فقره سفته و یک نفر ضامن نسبت به 

پرداخت تسهیلات اقدام نمایند. 
وامی با اقساط ۲ میلیون و 

۵۰۰ هزار تومانی
چنین پیشنهادی در لایحه بودجه 
برای وثیقه گذاشتن حساب یارانه در 
قبال دریافت وام ۳۰۰ یا ۳۵۰ میلیون 
تومانی، در حالی است که مبلغ اقساط 
این وام، به ازای هر ماه، ۲ میلیون و ۵۰۰ 
هزار تومان اســت و با توجه به یارانه 

نقــدی ۳۰۰ هزار تومانی )در بهترین 
حالــت مبلغ ۴۰۰ هزار تومان( در هر 
ماه، این سوال مطرح می شود که کدام 
بانک حاضر اســت در قبال پرداخت 
مبلغ ۳۰۰ میلیون تومان وام با اقساط ۲ 
میلیون و ۵۰۰ هزار تومانی، وثیقه ۳۰۰ 
هزار تومانی دریافت کند؟ مبلغی که 
حدود ۸ ماه آن، معادل قســط یک ماه 

وام ازدواج است.
از ســوی دیگــر بــا توجه به 
سیاســت های دولت در شناســایی 
افــرادی که نباید یارانه دریافت کنند، 
چه تضمینی وجود دارد که شــخص 
دریافت کننده وام ازدواج، مدتی بعد 

از لیست یارانه بگیران حذف نشود؟ 
به نظر می رســد چنین پیشنهادات و 
مصوباتی در کمیســیون تلفیق بدون 
توجه با سازوکار بانک ها، گرفته شده 

است.
بهتر بود اعضای این کمیسیون 
قبل وقت گذاشتن برای لحاظ کردن 
چنین پیشــنهادی در لایحه بودجه، 
ســری به بانک های اطراف بهارستان 
می زدنــد و با مراجعــه کنندگانی که 
مــاه هاســت در صــف وام ازدواج 
معطل مانده اند، هم کلان می شدند و 
مشکلات آن ها و نحوه تعامل شعب 
بانکی با جوانان را از نزدیک می دیدند.

پیشنهاد عجیب کمیسیون تلفیق برای پرداخت وام ازدواج؛

پرداخت قسط ۲.۵ میلیون تومانی از یارانه ۳۰۰ هزار تومانی؟!

همتی وزیر اقتصاد به تازگی گفته است: 
تا پایان سال هیچ نگرانی درباره افزایش 
قیمت کالا های اساسی وجود ندارد. به نظر 
می رســد اعتبار چنین سخنی از فرمانده 
اقتصادی دولت، تا پایان سال است و پس از 
آن، نرخ کالاهای اساسی و دارو قد می کشد.

محدودیتی که با فیلترینگ برای فضای مجازی ایجاد کردیم، نباید در رمز ارزها ایجاد شود

توضیحات مرکز مبادله درباره تغییرات ارز موبایل و تبلت

همتی وزیر اقتصاد:
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